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В работе рассмотрены теоретические и методологические аспекты развития конкурентного 

федерализма. Определено, что в России постепенно сформировалась национальная модель фе-

дерализма, сочетающая в себе принципы бюджетного, кооперативного и конкурентного феде-

рализма. Сделан вывод, что перспективной моделью федерализма является модель конкурент-

ного федерализма. Конкурентный федерализм исследован с методологической точки зрения, 

определены его основы и принципы: принципы конкуренции между органами власти, субси-

диарности, происхождения, исключительности, фискальной эквивалентности, которые были 
дополнены еще двумя: открытости и транспарентности.  

The article deals with theoretical and methodological aspects of competitive federalism development. 

It was defined that Russia has developed a national federalism model combining the principles of 

budget, cooperative and competitive federalism. The authors have concluded that the model of com-

petitive federalism has good prospects. From the methodological viewpoint the bases and principles 

of competitive federalism are defined: the principles of competition between authorities, subsidiary, 

origin, exceptionality, fiscal equivalence, that have been supplemented with another two: the ones of 

openness and transparency.  
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